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dr Andrzej Rataj 

Radny Miasta Poznania 

 

 

 

Poznań, dnia 7 kwietnia 2023 roku 

Numer: 21 / 2023 

 

Szanowny Pan 

Jacek Jaśkowiak 

Prezydent Miasta Poznania 

 

INTERPELACJA 

 

w sprawie: inicjatywy „Poznań miastem neonów” - zachowania i przywrócenia 

neonów w przestrzeni publicznej Poznania 

 

Na podstawie art. 23 ust. 1 i art. 24 ust. 3 i 4 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie 

gminnym (Dz. U. z 2023 roku, poz. 40) i § 13 ust. 1 uchwały numer LXXX/1202/V/2010 

Rady Miasta Poznania z dnia 9 listopada 2010 roku w sprawie Statutu Miasta Poznania 

(Dz. Urz. Woj. Wlkp. z 2020 roku, poz. 6997), uprzejmie proszę o odpowiedź na niniejszą 

interpelację. 

 

Stan faktyczny 

 

Poznań od lat 60. XX wieku był miastem neonów. Kolorowe oświetlenie uliczne, montowane 

zwłaszcza w śródmieściu, było powszechnie znaną i bardzo popularną cechą 

charakterystyczną naszego miasta. Dziesiątki różnych instalacji artystycznych, często 

tworzonych przez znakomitych grafików i plastyków, upiększało wieczorny i nocny krajobraz 

Poznania - między innymi na placu Wolności, czy na ulicach 27 Grudnia, Jana Henryka 

Dąbrowskiego, Gwarnej, Franciszka Ratajczaka, Święty Marcin, ale też i na wielkich 

osiedlach na Ratajach i hotelach poznańskich. Neony te miały często ciekawe elementy 

graficzne, czcionki i stylistykę reklamową.  
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Niestety w latach 80. XX wieku oraz w kolejnych dekadach w naszym mieście było coraz 

mniej tych form dekoracji miejskiej przestrzeni. Obecnie niewiele z tych instalacji ocalało. 

Warto - w miarę możliwości organizacyjnych i finansowych - rewaloryzować istniejące 

neony oraz przywracać w przestrzeni publicznej usunięte wcześniej neony, również we 

współpracy z podmiotami prywatnymi, zwłaszcza z właścicielami nieruchomości 

zabudowanych budynkami, na których w przeszłości zamontowane były te dekoracje.  

 

W ostatnich latach były podejmowane różne inicjatywy w tym zakresie, w tym przez 

jednostki miejskie, oraz właścicieli nieruchomości i przedsiębiorców. Również Rada Osiedla 

Stare Miasto podejmowała działania dotyczące neonów, zwracając się między innymi 

o podjęcie prac katalogujących istniejące instalacje neonowe, kwerendę dotyczącą 

zachowanych projektów neonów, odtwarzanie dawnych neonów oraz przygotowanie zasad 

tworzenia nowych. 

 

Podejmowane już działania są bardzo dobrym przejawem rewitalizacji oraz troski 

o przestrzeń i estetykę. Dzięki temu nasze miasto będzie jeszcze bardziej atrakcyjne dla 

mieszkańców i turystów - Poznań znów może być miastem neonów. 

 

Pytania 

 

Zwracam się zatem z prośbą o odpowiedź na następujące pytania: 

 

1) jakie inicjatywy i działania zostały przeprowadzone w ostatnich latach w celu zachowania 

i przywrócenia neonów w przestrzeni publicznej Poznania, 

 

2) jakie inicjatywy i działania zostaną przeprowadzone w przyszłości w celu zachowania 

i przywrócenia neonów w przestrzeni publicznej Poznania, 

 

3) jakie są mocne strony (atuty, zalety), słabe strony (słabości, wady), szanse (opcje 

korzystnej zmiany) i zagrożenia (opcje niekorzystnej zmiany) inicjatyw i działań 

mających na celu zachowanie i przywrócenie neonów w przestrzeni publicznej Poznania. 

 

 

(-) Andrzej Rataj 


